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СПІЛЧАНИ – АТОМНИХ СПРАВ МАЙСТРИ

24 СЕРПНЯ — ДЕНЬ НЕЗАЛЕЖНОСТІ. ЩИРІ ВІТАННЯ З ПОВНОЛІТТЯМ РІДНОЇ ДЕРЖАВИ!

Во время собрания кол-
лектив был полностью
проинформирован о пред-
стоящих изменениях.
Профком НПК заблаговре-
менно собрал и системати-
зировал все волнующие
работников вопросы.
Многие из них были адресо-
ваны генеральному директо-
ру комбината Александру
Сорокину, который дал чет-
кие и исчерпывающие отве-
ты на каждый поставленный
вопрос. Ни одна проблема
не осталась без внимания.

А. Сорокин разъяснил,
что в соответствии с реше-
ниями Минтопэнерго на
предприятии был разрабо-
тан план мероприятий с
целью повышения эффек-
тивности производства и
снижения себестоимости
урана. «Одно из направле-
ний этих мероприятий —
реорганизация комбината,
выделение ряда подразде-
лений, — отметил А.
Сорокин. — Решение по
выделению НПК «АиМ» при-
нято с учетом производ-
ственной структуры, спе-
циализации и технических
возможностей. Основные
виды деятельности НПК
«АиМ» — выполнение науч-
н о - и с с л е д о в а т е л ь с к и х ,
опытно-конструкторских и
проектных работ, наладка и
внедрение, сервисное
обслуживание опытных
образцов, их изготовление в
соответствии с заключенны-
ми договорами. Фактически,

за период 2005—2009 годов,
объем работ, выполненных
НПК «АиМ» для сторонних
заказчиков, колебался от 20
до 67%. Это позволяет уве-
ренно говорить о возможно-
сти предприятия вести
самостоятельную хозяй-
ственную деятельность».

Один из вопросов, инте-
ресовавших работников
НПК, касался неиспользо-
ванных дней отпуска.
Действующим законода-
тельством предусмотрены
два варианта решения дан-
ного вопроса.

Первый вариант: при
переводе работника на вновь
созданное предприятие он
имеет право получить денеж-
ную компенсацию за неис-
пользованные им дни отпу-
ска. Но в таком случае отсчет
стажа, дающего право на
отпуск, начинается со дня
приема на новое предприя-
тие. Следовательно, полу-
чить ежегодный отпуск пол-
ной продолжительности
работник сможет, отработав
на новом предприятии не
менее 6 месяцев.

Второй вариант: по
желанию работника денеж-
ная компенсация за неис-
пользованные дни отпуска
будет перечислена на счет
вновь созданного предприя-
тия. В таком случае работни-
ку будет предоставлен пол-
ный отпуск с любого дня
работы на новом предприя-
тии.
(Окончание на 2-й стр.)

ТРУДОВИЙ КОЛЕКТИВ – 
ТЕСТ НА ЖИТТЄЗДАТНІСТЬ

Реорганизация НПК «АиМ»:
достойные действия 
со стороны профсоюза

Подразделение ГП  «Восточный горно-
обогатительный комбинат» научно-производственный
комплекс «Автоматика и машиностроение» выделено
из состава ВостГОКа в самостоятельное предприятие.
Этому предшествовало собрание трудового
коллектива НПК «АиМ», в котором принял участие
генеральный директор ГП «ВостГОК» Александр
Сорокин, представители администрации комбината,
комиссии по выделению, отдела кадров.

Основне завдання
дільниці автоматизова-
них систем управління
технологічним процесом
(АСУ ТП) цеху тепло-
вої автоматики та вимі-
рювань Рівненської АЕС
— супровід технічних
засобів та програмного
забезпечення інформа-
ційно-обчислювальних
систем і систем внутріш-
ньореакторного контро-
лю енергоблоків. За цим
складним визначенням
— щоденна копітка робо-
та, така відповідальна і
потрібна. 

Адже важко навіть уяви-
ти собі, якби операторам на
блочному щиті управління
довелося працювати «наос-
ліп». Саме фахівці дільниці
стежать за тим, аби інфор-
мація про всі технологічні
параметри блока (наприк-
лад, температура, тиск, а
загалом близько 30 тисяч
вимірювань) вчасно потрап-
ляла на монітори комп’юте-
рів на блочному щиті управ-
ління.

Про трудові будні
колективу, у віданні якого
перебуває увесь програм-
но-технічний комплекс
енергоблоків станції,
кореспонденту газети роз-
повіли кадрові працівники
цеху — начальник дільниці
Анатолій Литвинчук і стар-
ший майстер Олег Килюх,

які нещодавно обійняли ці
посади.

Як і для багатьох інших
підрозділів станції, ниніш-
ній рік є ювілейним і для
дільниці АСУ ТП, що була
створена в 1979 році.
Сьогодні тут трудяться 50
кваліфікованих працівників.
38 із них — інженерно-тех-
нічний персонал, а з 12
робітників практично всі
мають вищу освіту.
Найстарший і найдосвідче-
ніший серед них Вадим
Антонович Бєдухін, елект-
рослюсар ІV розряду, який
на РАЕС працює з 1977
року. Основний кістяк діль-
ниці нині складають спеціа-
лісти, що поповнили її
перед пуском третього
блока у 1984—1985 роках.
Серед них, зокрема, і про-
відні інженери Павло
Кацеро, Сергій Кононов,
Володимир Філонич,
Михайло Цюпак.

Сьогодні основні сили
дільниці задіяні на рекон-
струкції блока №1. Там
впроваджують нову інфор-
маційно-обчислювальну
систему вітчизняного
виробництва «Комплекс-
РАЕС1» замість старої
французької «SYSECA».
Нова система, що працює
на другому і четвертому
блоках, значно ефективні-
ша, дає можливість при-
ймати та централізувати

вимірювання від усіх про-
грамно-технічних комплек-
сів, які використовуються
на енергоблоці. У 2005 році
працівниками дільниці
було замінено системи
внутрішньореакторного
контролю на всіх блоках,
що дозволяє не лише конт-
ролювати параметри
активної зони реакторної
установки, а й прогнозува-
ти її «поведінку».

У рамках реалізації
заходів з підвищення без-
пеки фахівці АСУ ТП мину-
лого року впровадили в
експлуатацію абсолютно
нові системи, перші в
Україні: на третьому і чет-
вертому блоках — «Чорну
скриньку» та «Центр тех-
нічної підтримки операто-
ра», призначені для
збору, обробки і передачі
інформації про техноло-
гічний процес в умовах
«запроектної аварії».
Перша передає дані у
внутрішній кризовий
центр і автоматизовану
систему контролю радіа-
ційної обстановки, друга
— оперативній групі з
управління такими аварія-
ми. У 2010 році ці системи
будуть впроваджені також
на блоках №1 та №2. На
першому блоці уже готова
запрацювати «Система
контролю рівня і перегрі-
ву теплоносія». Окрім
того, у 2010—2011 роках у
зв’язку із впровадженням
палива другого покоління
на блоках-первістках буде
виконана модифікація
програмного забезпечен-
ня та технічних засобів
систем внутрішньореак-
торного контролю.

Здійснення таких інно-
ваційних робіт ведеться
колективом у тісній співпра-
ці з низкою вітчизняних і
закордонних партнерів,
науковців-розробників про-
грамного і технічного
забезпечення.

Звичайно, складний
технологічний процес, суп-
ровід новітніх систем вима-

гають високого освітнього
рівня працівників дільниці.
Майже усі вони, як зазнача-
лося, закінчили вищі
навчальні заклади, праг-
нуть постійно підвищувати
свою кваліфікацію. Так,
періодично спеціалісти
проходять підготовку,
вдосконалюють свої знан-
ня і вміння у навчальному
центрі комп’ютерної фірми
«Квазар-мікро» (м. Київ).

Особливо пишаються
керівники дільниці молоди-
ми фахівцями, які на висо-
кому рівні володіють сучас-
ними комп’ютерними знан-
нями. Серед них інженери
Олександр Гаврилюк,
Олександр Дмитрук, Сергій
Грушевський, Сергій
Герасимчук, Микола
Найман.

Не забуває дружний
колектив та профспілкові
активісти дільниці про
організацію змістовного
відпочинку. Перед святами,
такими, наприклад, як,
Новий рік, саме вони
беруться за постановку
спектаклів для усього цеху.
Незмінним автором сцена-
ріїв та режисером таких
вистав є інженер-програ-
міст Людмила Сенчина.
Влаштовуються тут інші
культурно-масові заходи,
які згуртовують колектив,
додають свіжих сил та
енергії у роботі. Роботі,
творчий, сумлінний підхід
до якої кожного трудівника
дільниці дає впевненість у
завтрашньому дні, визна-
чає їхнє соціальне благопо-
луччя.

Іванна КОВБ
Фото 

Надії ТИМОФЄЄНКО
На знімках: працівники дільниці

АСУ ТП, які супроводжують тех-

нічні засоби та програми забез-

печення інформаційно-обчис-

лювальних систем і систем внут-

рішньореакторного контролю

енергоблоків, у  тому числі — і

нової інформаційно-обчислю-

вальної системи «Комплекс-

РАЕС 1» блока №2

УУкраїна — це наша країна, це наше свято!країна — це наша країна, це наше свято!

РРООББООТТАА,,   ЩЩОО  ДДААЄЄ  ННААДДІІЮЮ  ННАА  ККРРААЩЩЕЕ  ЗЗААВВТТРРАА

24 СЕРПНЯ 1991 РОКУ Верховна Рада України прийня-
ла історичний документ виняткового значення для долі
українського народу — Акт проголошення незалежності
України, в якому зазначалося: «…виходячи з права на
самовизначення, передбаченого Статутом ООН та іншими
міжнародно-правовими документами, здійснюючи
Декларацію про державний суверенітет України,
Верховна Рада урочисто проголошує незалежність
України та створення самостійної української держави —
України. Територія України є неподільною і недоторкан-
ною. Віднині на території України мають чинність виключ-
но Конституція і закони України».

Втретє за 350 років від визвольної війни середини XVII
століття Україна здобула незалежність. На геополітичній
карті світу постала нова самостійна держава — УКРАЇНА.

Відтоді минуло 18 років. Збулася віковічна і заповітна
мрія нашого народу самостійно обирати свій шлях у світо-
вому суспільстві. Сьогодні ми можемо з упевненістю ска-
зати — ми сильні, працьовиті і заповзяті люди, бо перебо-
роли найтяжчі випробування перших років незалежності.
За цей період ми довели собі й переконали інших, що
Україна розпочала незворотний процес державотворен-
ня, демонструє прагнення до міжнародної інтеграції,
поліпшення життя народу.

Чимало зроблено для становлення нашої країни, під-
несення її економічної та енергетичної незалежності пра-
цівниками ядерної галузі, підприємств та організацій, що
є у сфері впливу Атомпрофспілки.

Сьогодні від кожного з нас окремо та від наших спіль-
них зусиль, віри та наполегливості залежить наш невпин-
ний рух уперед в ім’я могутності держави і, найперше,
покращення добробуту кожного громадянина України



20 серпня 2009 року2 №34 (456)

ТРУДОВИЙ КОЛЕКТИВ – ТЕСТ НА ЖИТТЄЗДАТНІСТЬ

(Окончание. 
Начало на 1-й стр.).
А. Сорокин заверил

участников собрания, что
комбинат не оставит новое
предприятие без поддерж-
ки, но подчеркнул:
«Динамическое развитие и
успешная производствен-
ная деятельность государ-
ственного предприятия НПК
«АиМ» (зарегистрировано
15.04.2009 года. – Прим.
авт.) в первую очередь
будут зависеть от слажен-
ной и добросовестной рабо-
ты трудового коллектива».

С высказанным мнени-
ем согласен и Виктор
Максимович, директор ГП
НПК «АиМ», который отве-
тил на вопросы корреспо-
ндента газеты.

— «Не дай вам Бог жить
в эпоху перемен» — гласит
древнекитайская народная
мудрость. Виктор
Георгиевич, страшат ли вас
предстоящие перемены и
как они отразятся на рабо-
те трудового коллектива?

— Вы знаете, меня не
страшат. Да, легко плыть в
фарватере большого судна,
тяжелее плыть в открытом
море. Но, когда корабль
крепкий, а экипаж сплочен-
ный, то корабль не собьется
с намеченного курса.
Конечно, самостоятельность
и независимость подразу-
мевают большую ответ-
ственность. Но мы готовы
взять эту ответственность на
себя, и я не вижу никакой
почвы для беспокойства и
страхов. Наш коллектив —
дружный и работоспособ-
ный, со сложившимися тра-
дициями. В течение двух лет
на работу в НПК принято 108
новых сотрудников. Пришли
отличные специалисты —
люди очень грамотные, но
хлебнувшие и свое время
безработицы, безденежья.
Они активно включились в
работу, и результаты не
заставили себя долго ждать.
Экономические показатели
значительно возросли: мы
сумели снизить накладные
расходы с 576% до 400%,
что положительно повлияло
на конкурентоспособность
нашей продукции и увеличе-
ние годовых объемов произ-
водства, которые возросли с 
15,5 млн. грн. в 2006 году до
28,4 млн. грн. в 2008 году.
Это обеспечило рост сред-
ней заработной платы, кото-
рая сейчас по НПК составля-

ет 2670 грн. Кроме того, про-
ведена большая работа по
улучшению производствен-
ных и социально-бытовых
условий: произведены капи-
тальные ремонты оборудо-
вания, создана локальная
компьютерная сеть, все зда-
ния переведены на автоном-
ное отопление, выполнены
ремонты производственных
и бытовых помещений, соз-
дана периметровая защита
предприятия, выполнена
замена тепловых систем и
коммуникаций в ряде зда-
ний, благоустроена террито-
рия и т.д.

— Сколько человек
работает в НПК? Будут ли
все они обеспечены рабо-
той на новом предприятии?

— В настоящий момент
у нас работает 370 человек.
Все они перейдут в новое
предприятие, где число
штатных сотрудников не
только не уменьшится, а
даже возрастет: нам нужно
будет создать собственную
службу охраны, появится и
ряд других вакансий. То
есть, будут создаваться

дополнительные рабочие
места. Профиль нашей дея-
тельности не изменится.
Финансовый план нового
предприятия уже сверстан,
им предусмотрено до конца
года выпустить продукции
на сумму 24 млн. грн.

— Каким образом про-
цесс реорганизации повли-
яет на уровень заработной
платы работников?

— Тарифные ставки и
схемы должностных окла-
дов регламентируются соо-
тветствующими документа-
ми, поэтому останутся на
том же уровне, как и во
время пребывания НПК в
составе комбината. Что
касается различных надба-
вок, здесь мы будем прини-
мать решение конкретно по

каждому человеку, учиты-
вая его труд, вклад в работу
предприятия.

— Расскажите, пожа-
луйста, с какими трудно-
стями переходного перио-
да пришлось столкнуться?

— В первую очередь,
это необходимость получе-
ния различных лицензий,
наличие которых предусма-
тривает специфика нашей
деятельности. Но я пола-
гаю, что при содействии
руководства комбината
нам удастся получить эти
лицензии в самые сжатые
сроки. Была проведена
интенсивная работа по
подготовке разделительно-
го баланса — одного из
основных документов,
необходимых для реги-
страции нового предприя-
тия. Решается ряд фина-
нсовых вопросов, в которых
нам также помогает
ВостГОК. Я убежден, что,
преодолев трудности пере-
ходного периода, мы будем
успешно работать и плодо-
творно сотрудничать как с
комбинатом, так и с други-

ми заказчиками.
— Отправляясь «в само-

стоятельное плавание»,
предприятие будет напря-
мую зависеть от конкурен-
тоспособности выпускае-
мой продукции. Каким обра-
зом вы будете организовы-
вать работу с заказчиками?

— Постоянным заказчи-
ком нашей продукции явля-
ется ВостГОК. Александр
Геннадьевич Сорокин заве-
рил нас, что комбинат
запланированный объем
заказов уменьшать не
будет. Мы также сотрудни-
чаем с ОАО «Приаргунское
горно-химическое объеди-
нение» (г. Краснокаменск,
Россия), есть заказы от
атомных станций, ведем
активную работу по привле-

чению новых заказчиков.
Если поступят крупные
заказы, то мы готовы увели-
чить численность сотрудни-
ков, чтобы они работали не
в одну смену, как сейчас, а в
две. Площади и оборудова-
ние позволяют нам наращи-
вать объемы производства.

Хотя экономическое
положение в стране на
момент нашего выделения
и не очень удачное, мы с
уверенностью смотрим в
будущее и знаем, что даже
в этой непростой ситуации
выживем. И не просто
выживем, а будем успешно
работать.

— Работники НПК
«АиМ» выражали обеспо-
коенность, смогут ли они,
как и раньше, отдыхать на
местной базе отдыха
«Залив» и турбазе
«Черноморская»...

— Все эти пожелания
учтены. База отдыха «Залив»
на р. Ингульце включена в
разделительный баланс
предприятия. Положительно
решается вопрос и с места-
ми для отдыха на базе
«Черноморская». За это мы
очень благодарны руковод-
ству комбината, которое
пошло навстречу нашему
коллективу.

Что касается коллектив-
ного договора, льгот и т.д.,
в своей деятельности мы
будем руководствоваться
Генеральным и Отраслевым
соглашениями, и новым
коллективным договором.
Его проект уже подготов-
лен. Согласно законода-
тельству до принятия ново-
го коллективного договора
НПК «АиМ» будет «жить» по
колдоговору ВостГОКа.

Председатель профко-
ма НПК «АиМ» Анатолий
Перерва рассказал, что
после выделения подраз-
деления из состава комби-
ната профсоюзная органи-
зация НПК «АиМ» войдет в
состав Восточной объеди-
ненной организации проф-
союза уже как первичная
организация. В 2009 году
работники научно-произ-
водственного комплекса
будут обеспечены санатор-
но-курортными путевками
в объеме прошлого года.

Елена БОРОВКОВА
г. Желтые Воды

На снимке: рудосортировочный

комплекс «Алтаит», изготовлен-

ный в НПК «АиМ», перерабаты-

вает отвалы Смолинской шахты.

Фото 
Михаила СТЕПАНЯНА

З ДНЕМ 
НЕЗАЛЕЖНОСТІ!

Реорганизация НПК «АиМ»:
достойные действия со стороны профсоюза

— Пане Сергію, хоті-
лося б більше дізнатися
про функції та завдання
організації молоді ВП
РАЕС.

— Коло питань, які ми
ставимо, дуже широке. Це,
зокрема, фахове зростання
спеціалістів РАЕС завдяки їх
участі в конкурсах професій-
ної майстерності, які ми
щорічно проводимо.
Займаємося й організацією
дозвілля: проводимо інтелек-
туальні ігри, тематичні вечо-
ри відпочинку, різні спортивні
змагання. Постійно беремо
участь в усіх заходах
Атомпрофспілки. Наприклад,
нещодавно наша команда
«Перли з Полісся» здобула
перемогу у конкурсі КВК,
продемонструвавши тим
самим, що молодь на РАЕС
вміє не лише працювати, а й
цікаво проводити своє
дозвілля.

— Розкажіть, будь
ласка, що нового відбу-
лося в організації молоді
за останній період.

— Зміни в організації
молоді відбуваються прак-
тично щороку. Постійно
оновлюється склад Ради
спілчанської молоді, ниніш-
ній — працює впродовж
двох років. Спочатку було
нелегко: входили у курс
справ, ознайомлювалися з
функціями організації.
Звичайно, зверталися за
порадами до своїх попе-
редників. Так, значну роль у
роботі та становленні тепе-
рішнього складу Ради
молоді відіграла інструктор
з роботи з молоддю управ-
ління соціального розвитку
РАЕС Світлана Сайчишина.
Варто зазначити, що за ці
два роки організація моло-
ді заявила про себе як зла-
годжена професійна
команда, що діє на рівних з
іншими колективами
організації молоді
Атомпрофспілки.

— А як складаються
стосунки організації
молоді з керівництвом
Рівненської АЕС, проф-
спілковим комітетом? Чи
дослухаються до вас?

— Ми тісно співпрацює-
мо із заступником гене-
рального директора з кад-
рів і соціального розвитку
Романом Гошовським.
Обговорюємо практично
усі питання, що стосуються
молоді, намагаємося вирі-
шувати їх спільно.
Звичайно, було б добре,
аби не лише Роман
Васильович допомагав, а й
керівники структурних під-
розділів ішли нам назуст-
річ. Хотілося б також подя-
кувати голові профспілко-
вого комітету ВП РАЕС
Олегу Гнатюку, з яким ми
знаходимо взаєморозумін-
ня у спільних інтересах,
який завжди підтримує
молодь атомної.

Представник нашої органі-
зації постійно бере участь у
засіданнях профкому стан-
ції.

— Пане Сергію, які
проблеми, на вашу
думку, сьогодні найбіль-
ше хвилюють молодь?

— Найболючіша про-
блема сьогодні — житлова.
І це не лише проблема
РАЕС, а й Компанії
«Енергоатом» загалом. На
жаль, житло у місті не буду-
ється. Яскравий приклад —
тривалий час два незавер-
шені будинки стоять у
мікрорайонах Перемоги та
Ювілейному. Безвідсоткову
позику на придбання житла
на вторинному ринку сьо-
годні не можна отримати, а
нові будинки не споруджу-
ються. Але ми не опускає-
мо рук. Члени організації
молоді беруть участь у засі-
даннях житлово-побутової
комісії, де намагаються
регулювати ці актуальні
питання.

Ще один важливий
момент, який завжди хви-
лює молодь, і не лише нас,
— зростання заробітної
плати. Її з 2008 року не
збільшували, а ціни у нас на
життєво потрібні товари і
продукти на рівні 2009-го
— дедалі зростають. Ми
хочемо працювати і жити
гідно.

І про дозвілля у нашому
місті. Прикро, але у
Кузнецовську немає жод-
ного розважального закла-
ду, де б молоді люди могли
відпочивати сім’ями. Тому
й проводимо тури вихідно-
го дня в інші міста та
визначні й пам’ятні місця
країни.

Організація молоді за
підтримки адміністрації та
профспілкового комітету
ВП РАЕС, міськвиконкому
готує і проводить великі
святкові програми до дер-
жавних і професійних дат,
музичні фестивалі, в яких
беруть участь гурти з міст-
супутників атомних станцій.

У найближчому май-
бутньому проведемо кон-
курс професійної майс-
терності для молодих пра-
цівників РАЕС за такими
професіями: старший
оператор реакторного від-
ділення, слюсар з ремонту
р е а к т о р н о - т у р б і н н о г о
устаткування, інженер
групи контролюючих фізи-
ків, переробник радіоак-
тивних відходів, слюсар з
ремонту автомобілів, спе-
ціаліст з охорони праці,
маляр I-ІІІ розряду, слю-
сар-сантехнік. Переможці
представлятимуть РАЕС
на таких змаганнях 
у рамках ДП НАЕК
«Енергоатом», що відбу-
дуться у жовтні в місті
Южноукраїнську.

Розмовляла 
Іванна ГЕОРГІЄВА

В ОРГАНІЗАЦІЯХ МОЛОДІ ПРОФСПІЛКИ

ХОЧЕМО ПРАЦЮВАТИ
І ЖИТИ ГІДНО

Звичайно, молодим у сьогоднішній економічний
розлад живеться непросто. Але, як кажуть, на те й
молодість, щоб енергійно, активно й успішно долати
будь-які проблеми. Бо у неї є майбутнє, тому важливо з
повною віддачею використати цей прекрасний період
життя. Кореспондент газети розмовляє з головою
організації молоді первинної профспілкової організації
ВП «Рівненська АЕС» Сергієм ОМЕЛЯНЦЕМ.

Центральний комітет
Професійної спілки пра-
цівників атомної енерге-
тики та промисловості
України направив листа
головам первинних про-
форганізацій про під-
тримку Всесвітнього дня
дій за гідну працю. 

У посланні, зокрема,
зазначається, що перший
Всесвітній день дій за гідну
працю було відзначено 7
жовтня минулого року.
Сотні тисяч людей взяли
участь у мітингах, демон-
страціях, семінарах, куль-
турних і медійних заходах у
всьому світі.

Заклик Міжнародної
Конфедерації профспілок
про необхідність істотних
змін у глобальних процесах,
які призвели до фінансової
нестабільності на світовому і
національному рівнях, знай-
шов відгук у багатьох проф-
спілкових організаціях. Вони
виявили солідарність з усім
міжнародним профспілко-
вим рухом у справедливій
боротьбі за те, щоб глобалі-
зована економіка працювала
на благо всіх, а не лише на
привілейовану меншість,

щоб принципи чесності і рів-
ності були в центрі уваги дер-
жавної політики. Особливо
було загострено увагу на
актуальних проблемних
питаннях у своїх країнах.

Різноманітні заходи,
загалом їх було проведено
616, пройшли у 130 краї-
нах, у тому числі і в Україні.

Глобальна економічна
криза має значний негатив-
ний вплив на трудящих нашої
країни, сотні тисяч людей
втратили роботу, змушені
працювати в умовах неповно-
го робочого дня або тижня,
вчасно не отримують заробіт-
ну плату, багато людей опи-
нилися за межею бідності.

Цьогорічні заходи необ-
хідно зосередити з подвоє-
ною силою на кризовій
ситуації та вимогах проф-
спілкового руху щодо еко-
номічного відновлення та
реформ.

З огляду на це, проф-
спілковим комітетам запро-
поновано якомога швидше
розпочати планування та
опрацювання певних захо-
дів, які буде проводити
організація до Всесвітнього
дня дій за гідну працю, та

надавати ЦК профспілки
або безпосередньо
Федерації профспілок
України відповідну опера-
тивну інформацію для роз-

міщення її на веб-сайті ФПУ
(http://www.fpsu.org.ua)
чи Атомпрофспілки
(http://www.atomprofspilk
a.info).

ДО ВСЕСВІТНЬОГО ДНЯ ДІЙ ЗА ГІДНУ ПРАЦЮ — 7 ЖОВТНЯ

СПІЛЬНО ПРОТИСТОЯТИ ГЛОБАЛЬНІЙ КРИЗІ

Завдання профспілкових 
організацій у сфері охорони праці

В умовах економічної кризи, коли у власників під-
приємств може з’явитися спокуса заощадити кошти
на охороні праці, а отже, на здоров’ї трудівників,
виборним профспілковим органам слід бути особли-
во уважними і вимогливими.

Щоб надійно захистити спілчан, попередити нещасні
випадки на виробництві, сприяти ефективному функціо-
нуванню відповідних служб, головам профспілкових
комітетів та представникам профспілок з питань охорони
праці необхідно:

1. Забезпечити підвищення ефективності громад-
ського контролю за додержанням роботодавцями вимог
безпеки (особливо об’єктів з підвищеною небезпекою
під час вимушеної їх зупинки, консервації або відновлен-
ня експлуатації, предметно взаємодіяти з органами дер-
жавного нагляду в напрямі попередження аварійності і
виробничого травматизму в цей складний час.

2. Протидіяти економії фінансових ресурсів, здійсню-
ваної шляхом відмови від проведення профілактичних
заходів з охорони праці, домагатися забезпечення їх
фінансування у розмірах, не нижче передбачених стат-
тею 19 Закону України «Про охорону праці».

3. Проводити відповідну роботу щодо недопущення
скорочення служб охорони праці на підприємствах та
залучення працівників цих служб до виконання робіт, не
передбачених їхніми функціональними обов’язками.
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УКРАЇНА — ЦЕ НАША КРАЇНА, ЦЕ НАШЕ СВЯТО!

Сергей ГУРИН, заме-
ститель главного инженера
энергоремонтного подраз-
деления по производству
ОП «Запорожская АЭС». 

Все производственные
участки по ремонту оборудо-
вания станции находятся
непосредственно в его веде-
нии. А компетенция у Сергея
Александровича в этом деле
большая. Родился в семье
потомственных энергетиков.
Родители тогда работали на
Змеевской ГРЭС
(Харьковская обл.) — в 60-х
годах крупнейшей тепловой
электростанции в Европе. И
Сергею Александровичу
довелось поработать на теп-
ловой, начинал на
Запорожской ГРЭС в 1973
году учеником слесаря.
Через десять лет перешел на
Запорожскую АЭС в машзал
мастером по ремонту тур-
бин. Потом – старший
мастер, начальник службы по
ремонту турбин. Сегодня вся
семья в атомной энергетти-
ке. Сын Андрей после окон-
чания Севастопольского уни-
верститета ядерной энергии
и промышленности трудится

на ЗАЭС оператором шесто-
го блока. Невестка также свя-
зана с НАЭК – сотрудник ОП
«Атомэнергомаш». И супруга
Сергея Александровича
работает на атомной.

Две отрасли энергетики,
считает Сергей Гурин, связа-
ны, уживаются спокойно,
друг другу не мешают и не
противоречат, работают на
единую энергосистему
Украины. Тепловая и атомная
генерации практически
покрывают энергопотребно-
сти страны. Что касается
Запорожской АЭС, если
учесть ее выработку элек-
троэнергии, то каждая пятая
лампочка, каждый пятый дви-
гатель, пятый насос, пятая
электричка работают благо-
даря Запорожской АЭС.
Двенадцать миллионов
жителей Украины пользуются
трудом восьми тысяч работ-
ников Запорожской атомной
мегаэлектростанции.

В каждой из энергетиче-
ских отраслей свои трудно-
сти и свои проблемы. Но с
точки зрения трудоемкости
и влияния на окружающую
среду у тепловой их больше.
К примеру, тепловая стан-
ция в час максимального
несения нагрузки сжигает

около 20 тыс. тонн угля в
сутки. Если учесть, что один
вагон вмещает всего 60
тонн, сколько понадобится
составов с углем и рабочих
для разгрузки. Это зола,
шлак, дымовые газы в гиган-
тских объемах. Работа шах-
тера, как показывают
последние события, не толь-
ко напряженная, но и
довольно опасная.

В этом плане на атомной
станции меньше проблем.
Но, тем не менее, и здесь
есть свои сложности.
Контролируемые зоны,
ядерные реакторы. Есть
участки работ, в которых
ввиду радиационного излу-
чения дозиметрический
наряд определяет проведе-
ние работ не больше 10—15

минут, чтобы персонал не
набрал большей, предус-
мотренной нормативами,
дозы. Большая проблема —
отработавшее ядерное топ-
ливо. На ЗАЭС уже хранится
свыше 60 контейнеров с
ОЯТ. Проблема, которая не
проработана до сих пор, и не
только в Украине, — закры-
тие ядерных объектов.
Существуют различные тео-
рии, пока лишь только
проекты. Возможно, появят-
ся эффективные к тому вре-
мени, когда мы будем АЭС
закрывать. Наука не стоит на
месте. Атомная энергетика
оправдана с точки зрения
минимального влияния на
окружающую среду.
На снимке: Сергей ГУРИН – глава

ядерной трудовой династии

За останній період
керівництво ДП НАЕК
«Енергоатом» та
Атомпрофспілка роблять
усе можливе, щоб зрос-
тав рівень соціального
забезпечення працівників
відповідно до єдиного
Колективного договору
Компанії.

Фінансування соціальної
сфери за рахунок тарифу
означає стабільність в умо-
вах, коли в інших галузях
країни її дуже бракує. Ще
кілька років тому, розповідає
виконавчий директор з кад-
рів, праці і соціальних питань
ДП НАЕК «Енергоатом»
Тетяна Алексєєва, соціаль-
ний розвиток Компанії
фінансувався за рахунок
тарифу лише наполовину,
тобто постійно доводилося у
ручному режимі вишукувати
джерело для наповнення
соціального бюджету
«Енергоатома».

Відповідно до чинної
Галузевої угоди на
2007-2009 роки між
Міністерством палива та
енергетики України і
Професійною спілкою пра-
цівників атомної енергетики
та промисловості України,

міністерство за участю
профспілки зобов’язалося
утримувати і фінансувати
об’єкти соціальної інфраст-
руктури, що є на балансі
підприємств ядерної енер-
гетики. При цьому міністер-
ство рекомендує вирішува-
ти питання фінансування
витрат на утримання таких
об’єктів за умовами, що
визначені Колективним
договором ДП НАЕК
«Енергоатом».

Усі ці заходи здійсню-
ються з метою неухильного
виконання Енергостратегії
України на період до 2030
року у рамках державної
соціальної політики.

Керівництво Компанії
розглядає корпоративний
соціальний розвиток як
масштабну соціальну тех-
нологію, що дозволяє вико-
ристовувати цілий комп-
лекс прийомів для досяг-
нення соціально корисних
цілей, серед яких — безпе-
ка експлуатації електрос-
танцій, забезпечення
належних умов життя
людей, їх організованості,
ефективної взаємодії та
задоволення суспільного
інтересу держави.

У кризовий період серед
застиглих у склі і бетоні та
завмерлих на риштуваннях
будовах є ще місця, де цей
наймирніший і найпотрібні-
ший процес триває. В
Енергодарі — місті розташу-
вання найпотужнішої в
Україні та Європі Запорізької
АЕС — будівництво, як ознака
стабільності, не вщухає. І, на
жаль,  поки що тільки на цій
АЕС країни. 

Довідка: за останнє деся-
тиліття будівельними струк-
турами Запорізької АЕС вве-
дено в експлуатацію більше
120 тисяч квадратних метрів
житла, що дозволило поліп-
шити житлові умови 1 882
сім’ям працівників ВП ЗАЕС. 

Сьогодні триває будів-
ництво третьої черги профі-
лакторію ЗАЕС, куди увій-
дуть нові лабораторії для
замкнутого циклу діагности-
ки, облаштовується озеро,
навколо нього створюється
парк. Упорядковується і роз-
ширюється територія дитя-
чого оздоровчого центру
«Юність» у селі Кирилівка. 

Будівельники атомної
станції зводять храм на
в’їзді до міста Енергодара —
унікальний за технологічни-
ми характеристиками
об’єкт. Цього року тут плану-
ють завершити споруджен-
ня каркаса будівлі.

Справляють в Енергодарі
і тепер новосілля, до того ж

житло працівникам атомної
надається безплатно, що
взагалі рідкість. Звичайно,
складно за цих важких фінан-
сово-економічних обставин
виконувати двосторонні
зобов’язання, зокрема з
такого житлового будівницт-
ва, за Колективним догово-
ром ДП НАЕК «Енергоатом»,
який на 90 відсотків, що
зазначалося на недавній кон-
ференції трудового колекти-
ву Компанії, загалом, за
іншими позиціями, все-таки
реалізуються у 2009 році.

Довідка: за станом на
1.01.2009 року на квартоблі-
ку у відокремлених підрозді-
лах АЕС України перебував
5331 працівник.

На знімках: на ВП «Запорізька

АЕС» велика увага приділяється

соціальним питанням.

Нещодавно 72 сім’ї працівників

атомної електростанції отрима-

ли ключі від квартир. Поблизу

ще дві такі новобудови незаба-

ром прийматимуть новоселів —

працівників ЗАЕС.

Наукову громадськість і значну части-
ну нашого суспільства дедалі більше ціка-
вить життя і творчість людей в науці, тех-
ніці, віхи біографії яких, творча діяльність
набували знаковості ще за їх життя.
Певною мірою це пов’язано з характером
епохи, в яку судилося формуватися осо-
бистості. ХХ століття виявилося напрочуд
багатим на злами та круті повороти історії
цілих народів та континентів. І зовсім не
випадково, що саме серед таких, відміче-
них долею та часом людей, помітне місце
займають вчені взагалі та визначні поста-
ті керівників та інженерів провідної галузі
енергетики зокрема, народжені україн-
ською землею у Прилуках, Золочеві,
Іванівці та в інших населених пунктах
України, або ті, хто тісно, родинно
пов’язаний з українською землею.

Хто вони, нобелівські лауреати, лау-
реати різних нагород та особистості сві-
тового визнання?

Зельман Ваксман (США) — премія в
галузі фізіології та медицини 1952 р.
Народився у Прилуках Чернігівської
області. Ілля Мечников (Франція) — пре-
мія в галузі фізіології та медицини 1908 р.
Народився в с. Іванівка на Харківщині,
закінчив Харківський університет, багато
років працював в м. Одесі.

Тадеуш Рейхштейн (Швейцарія) —
премія в галузі фізіології та медицини
1950 р. Народився у Влоцлавені, дитин-
ство пройшло в м. Києві. Рональд Хофман
(США) — премія з хімії 1981 р.. Народився
в Золочеві на Львівщині. Шмуель Йосип
Агнов (Ізраїль) — премія з літератури
1966 р.  Народився у Бучачі
Тернопільської області. Саймон Кузнець
(США) — премія в галузі економіки 1971
р. Народився в Харкові.

Українське коріння (або тривалий час
проживали в Україні) мають ще сім нобе-
ліатів: Гербер Браун (США) — премія з
хімії 1979 р. Народився в Лондоні. Батьки
— вихідці з України. Петро Капиця (Росія)

— премія з фізики 1978 р. Мати — з укра-
їнської родини Стебницьких. Лев Ландау
(Росія) — премія з фізики 1958 р.
Навчався в Кіровограді, викладав у містах
Сімферополі та Одесі. Михайло Шолохов
(Росія) — премія з літератури 1965 р.
Мати — українка.

Свого часу на Нобелівську премію
були претендентами і наші письменники:
І. Франко, М. Рильський, П. Тичина.

Багато знаменитих вихідців з України,
можливо, й не дуже згадували про землю,
що дала їм життя. Натомість, добре відо-
мо про антиукраїнські настрої Олександра
Солженіцина і Йосипа Бродського, доля
яких була пов’язана з нашим краєм. Та
українська земля продовжує народжувати
геніїв. Навіть сьогодні, в час економічних
негараздів та значного впливу світової
економічної кризи, наша країна має ким і
чим пишатися. Не потрібно замовчувати,
що відкриття рентгенівського проміння
належить галичанину (фізику, електротех-
ніку, будівельнику електростанцій, профе-
сору, доктору технічних наук Івану Пулюю,
а не німцю К. Рентгену, якому 12 листопа-
да 1901 р. було присуджено Нобелівську
премію. На жаль, поведінка Рентгена
залишилася незрозумілою. Пулюєві дове-
лося змиритися. Як тут не згадати важли-
ві слова Альберта Ейнштейна, з яким був
добре знайомий Іван Пулюй (вчений неод-
норазово відпочивав на дачі у Пулюя, вони
поруч мешкали у Празі в 1911 — 1912
роках): «Не можу Вас нічим утішити: що
сталося — не відстанеться. Хай залиша-
ється при Вас сатисфікація, що й Ви вкла-
ли свою частку в епохальне відкриття. Хіба
цього мало? А коли на тверезий розум, то
все має логіку. Хто стоїть за Вами, руте-
нійцями, — яка культура, які акції? Прикро
Вам це слухати, та куди дінешся від своєї
долі? А за Рентгеном — уся Європа».

А все ж таки чому приховувалася
інформація про доробок Пулюя у відкрит-
ті Х-променів? Можна сказати так: бага-

тьом, на жаль, і вченим, і урядовцям впро-
довж довгого  часу не хотілося, щоб укра-
їнський народ на прикладах своїх пред-
ставників науки міг усвідомити свою
велич.

Б.П. Грабовський (його винахід довго
замовчувався) — син відомого україн-
ського поета-класика П.А. Грабовського.
Дитячі та юнацькі роки якого пройшли в
Україні в селі Пушкарному (тепер
Грабовському) Краснопільського району
Сумської області. Згідно з правилом між-
народної конвенції про винаходи і додат-
ковий патент №16733 підтверджують
пріоритет Бориса Грабовського на першу
у світі цілковито електричну систему
телебачення. І коли вмикаєте телевізор,
згадайте, що до цього дива причетний
наш співвітчизник — Борис Грабовський.
Ю.В. Кондратюк (Шаргей) — великий син
українського народу, один з теоретиків
світової космонавтики та промислової
вітроенергетики, народився у Полтаві. 

Дослідження історії науково-технічно-
го прогресу в енергетиці неможливе без
виявлення, збереження, вивчення та
популяризації пам`яток енергетичного
обладнання, галузевої науки і техніки та
особистостей, які внесли  вагомий доро-
бок в розвиток вітчизняної і світової енер-
гетики. Інформація про події минулого в
енергетиці, рівень матеріально-технічно-
го розвитку її не тільки викликає значний
пізнавальний інтерес, а й служить справі
виховання, зберігає й акумулює досяг-
нення суспільства, визначає шляхи його
подальшого прогресу взагалі і розвитку
енергетики зокрема.  

Одним із засновників атомної енерге-
тики, ядерного ракетобудування став
колишній президент Академії наук СРСР,
акад. О.П. Александров, який народився у
м. Тараща Київської області, закінчив
Київський державний університет імені
Т.Г. Шевченка. Міністри енергетики
колишнього СРСР (вихідці з України): А.

Майорець — колишній директор
Запорізького трансформаторного заво-
ду, Ю.К. Семенов — колишній керівник
Донбасенерго, П.С. Непорожній — вели-
кий син хутора  Тужилів маленької
Яготинщини на Київщині, який 23 роки
незмінно керував міністерством. 15
липня 2010 року енергетична спільнота
України відзначатиме 100-річчя від дня
народження Петра Степановича
Непорожнього.

Цей перелік можна продовжувати
дуже довго. А скільки ще потрібно повер-
нути із небуття прізвищ видатних енерге-
тиків, які зробили вагомий вклад в енер-
гетику України?

Про це повинні знати учні, студенти,
широкий загал суспільства для гідного
вшанування їх пам’яті.

Буде доцільним згадати великих
людей, які жили на нашій землі. Це і
Ярослав Мудрий, який дбав про розвиток
науки та суспільства. Відомо те, що
Чарльз Дарвін є нащадком київської
княжни Анни Ярославни. Видатний анг-
лійський учений Френсіс Гальтон у книзі
«Спадковість генія» пояснював мудрість
британського природознавця тим, що він
(учений) походить від найрозумнішої
жінки свого часу — королеви Анни, донь-
ки Ярослава Мудрого.

Саме сьогодні ми можемо по-справ-
жньому ознайомитися із інтелектуальни-
ми здобутками інших народів і побачити
досягнуте нами. Час не насичувати захід-
ні ринки найкращим, що є у нас — наши-
ми дорогими співвітчизниками.

Українське суспільство володіє висо-
ким потенціалом наукової і, зокрема, тех-
нічної думки у галузі енергетики та висо-
коефективними технологіями, і не за
горами той час, коли в генетично талано-
витій державі будуть реалізовані наукові
здобутки, а світ належатиме тому, хто
матиме демократичну, високоосвічену
батьківщину. В українській державі
обов’язково будуть Нобелівські лауреати,
лауреати різних нагород та особистості
світового визнання.

Володимир  ЦИГАНЕНКО

З ДНЕМ 
НЕЗАЛЕЖНОСТІ!

НАРОДЖЕНІ УКРАЇНСЬКОЮ ЗЕМЛЕЮ

Запорізька АЕС будується

ББооллььшшааяя   ааттооммннааяя   
ссееммььяя   ГГуурриинныыхх

Мінпаливенерго 
та Атомпрофспілка
зобов’язалися…
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ЗА ПІДТРИМКИ АДМІНІСТРАЦІЇ
ТА ПРОФКОМУ ВП ЮУАЕС

УКРАЇНА — ЦЕ НАША КРАЇНА, ЦЕ НАШЕ СВЯТО!

Валерию Викторовичу
ШТУРБАБИНУ в июле
исполнилось 50 лет. Он
родоначальник фехто-
вальной школы в
Нетешине и глава семей-
ства, в котором три
заслуженных тренера
Украины и один заслу-
женный мастер спорта.
Он привел к золотым
олимпийским медалям
нетешинок, воспитанниц
комплексной детско-
юношеской спортивной
школы первичной проф-
союзной организации ОП
«Хмельницкая АЭС»
Галину Пундик и Олю
Жовнир. Вместе с трене-
ром этим спортсменкам
присвоено звание почет-
ных граждан города-
спутника ХАЭС. Как обыч-
но, у почетных граждан
нет времени побывать в
родном Нетешине: тре-
нировки, соревнования.
Поэтому корреспондент
газеты пообщался с
супругой Валерия
Викторовича заслужен-
ным тренером Украины
Ольгой Каральтдиновной
Штурбабиной.

— Тренерская судьба
— быть в вечных разъездах,
на сборах и соревнованиях.
Видитесь не часто?

— Сейчас у Валерия
большие нагрузки, потому,
что на плечах не только
женская сборная Украины
по сабле, но под его крылом
и мужская команда. Могу
констатировать, что резуль-
таты улучшились у девчонок
и  у ребят: саблистки в этом
году завоевали звание чем-
пионок мира, были лучши-
ми на юниорском чемпио-
нате мира. Здесь проявила
себя еще одна нетешинка
Алина Комащук.  Оля
Жовнир в индивидуальных
соревнованиях поднялась
на третью ступень пьеде-
стала почета Кубка мира.
Дима Бойко — призер
молодежного европейского
первенства. Сын Олег стал
бронзовым призером
«Московской сабли». Все
это требует огромной само-
отдачи, и я считаю, что на
данный момент Валерий
лучший тренер, может
быть, и в державе. Он
заслужил признание и
доказывает его ежедне-
вным трудом. Ему верят
спортсмены. Отсюда и
результаты. Считаю, что
доверие тех, кого ведешь за
собой, — самый лучший
подарок к юбилейной дате.
Он настоящий усатый нянь,
о чем написано во многих
изданиях. Нетешинцам,
наверное, будет интересно
почитать выдержки из 
прессы о Валерии. 

Главное — результат
Именно на уроках заме-

чаешь, что тренерское
амплуа Штурбабина –
педагог, даже воспитатель.
Недаром журналисты
метко прозвали его «уса-
тым нянем». Он спокоен,
уравновешен, терпелив, не
оставит без одобрительной
оценки ни одного удачного
действия спортсмена.

«Я вызываю, ты пропу-
скаешь, — учит Сашу
Торчука. — Противник пони-
мает, что ты умный. А он
должен думать, что ты глу-
пый. Вот когда ты с
Поздняковым дрался, он
рассчитывал на умного
соперника, а ты сыграл про-
стачка и получил результат.
Все равно, что подумают
другие, главное – результат.
Вот оно! Здорово!»

Со в сем по-другому
Штурбабин работает со
Стасом Конопацким, не
скрывает, что поле для

совершенствования у того
– огромное. «Стас, с твои-
ми данными ты не «гла-
дить», а «убивать» меня
должен! — восклицает
тренер. — Смысл фехтова-
ния в том, чтобы нанести
удар и не пропустить. А
если пропустил — быть
правым по фразе».
Напоследок подстегивает
спортсмена: «Маленьким
ты был более талантлив.
Потому что разгильдяем
не был!»

Очередной урок – Оле
Харлан. Она пришла в зал
заранее, сделала разминку,
поработала над выпадом,
выбрав в оппоненты одну из

боксерских груш. Во время
занятия с тренером понача-
лу на дорожке совсем тихо,
только иногда слышны реп-
лики Штурбабина:
«Освободись!», «Хорошо!»,
«Мелко». Перехват, ложный
удар, другие нюансы – за
этот урок олимпийской
чемпионке можно ставить
«пятерку». Реноме стара-
тельной ученицы подтверж-
дает и наставник.
Рассказывая о важности
неожиданных маневров, он
восклицает:

— Скажи, кто в мире
может ждать от Харлан
неправильного удара?!

— А правильного? –
спрашивает Оля со сму-
щенной улыбкой.

— У тебя восемьдесят
процентов ударов правиль-
ные, – серьезно отвечает
Штурбабин. И начинает
учить... бить неправильно.
Для разнообразия спор-
тивного репертуара. А оно,
в свою очередь, опять-таки
работает на результат.

— После Олимпиады с
девочками из чемпионской
команды стало легче рабо-
тать или сложнее? – спра-
шиваю во время паузы тре-
нера саблисток.

— По большому счету
ничего не поменялось.
Разве что доверие к тре-
нерским действиям усили-
лось. У них долго появля-
лась вера в то, что я гово-
рю, что мы делаем, в тре-
нерскую интуицию. Во
время одних соревнова-
ний, других. На чемпионате
мира в Петербурге была
ситуация, когда Нине
Козловой во время полу-
финального поединка я
закричал: «Стоять!» Она
повернулась и спрашива-
ет: «Как стоять?» Судья
дает старт, я кричу:
«Стоять!», Нина стоит. Я
кричу: «Пошла!» – она
мчится и наносит удар. И

так три раза подряд! Это
помогло выиграть у китая-
нок.

Перед Олимпийскими
играми девчонки пытались
бунтовать: потому что во
время сбора в Алуште в
шесть утра у них уже была
зарядка, пробежки по эста-
кадам. Они фыркали, мол,
до Игр еще много времени,
подтянемся. Но когда
закончилась Олимпиада, я
у Лены спрашиваю: «Ну
что?» И она отвечает: «Да, и
возразить-то нечего».

Много внимания
Валерий Викторович уде-
ляет развитию интуиции
спортсменов. «Вы должны

быть экстрасенсами, уга-
дывать действия противни-
ка, настроиться на его
волну», – говорит он подо-
печным. И посвящает этим
вопросам вечерние заня-
тия.

– После ужина я соби-
раю их мою «белиберду»
слушать, в игрушки играть.

— В игрушки?
— Да, различные игры

на развитие интуиции. Они
должны быть немного экс-
трасенсами. Многие
недооценивают этот фак-
тор, а он действительно
важен. В принципе, хоро-
ший спортсмен очень
много ударов наносит на
интуиции. Фехтовальные
поединки быстротечны,
анализировать возможные
действия соперника слож-
но. Для молниеносной
оценки ситуации важен не
только опыт, но и интуитив-
ное ощущение, как надо
себя вести. Оно есть у каж-
дого человека, но, как пра-
вило, скрыто. И мы пытаем-
ся «вытащить» эти способ-
ности.

К сожалению, я успеваю
воплотить не все задумки,
жаль, что в сутках всего 24
часа. Утром просыпаюсь
пораньше – и придумываю
ребятам что-то новенькое,
нестандартное.

— После Олимпиады
вы уже три раза встреча-
лись со сборной Китая. Чем
поединки в Москве и
Фодже, который вы выи-
грали, отличались от прои-
гранной встречи в
Орлеане?

— Это был несчастный
случай (смеется). Меня не
было в Орлеане. Хотя это,
наверное, не самое глав-
ное. Мы шли впереди всю
встречу, вели двенадцать
ударов, так же, как китаян-
ки у нас на Олимпиаде. Но
предпоследний бой Лена
Хомровая проиграла со

счетом — 2:13. Что с ней
случилось — не знаю.
Возможно, своего рода
неожиданностью стало то,
что китаянки поменяли
лидера команды. Артем
Скороход тренер немоло-
дой, но опыта встреч на
таком уровне у него пока
мало. Вероятно, не нашел
тех слов, которые были
необходимы его ученице
Оле Харлан. Для нее три
удара — это не такой боль-
шой отрыв. Кстати, уже на
следующих соревнованиях
в Москве Оля выиграла у
китаянок последний бой со
счетом 11:0.

— Беря на себя ответ-
ственность за мужскую
сборную, вы не боялись,
что получится как в извест-
ной пословице: за двумя
зайцами погонишься, ни
одного не поймаешь?

— Нет, потому что с
ребятами работает, и,
надеюсь, и дальше будет
работать Гарник Давидян. В
женской команде меня
подстраховывает Артем
Скороход. А юниоров и
кадетов согласился опе-
кать молодой тренер
Сергей Шкаликов.

— А основой команды
будут такие опытные
спортсмены, как Владимир
Лукашенко, или же моло-
дежь, вроде Евгения
Стаценко, ставшего недав-
но бронзовым призером
чемпионата мира среди
кадетов в Белфасте?

— Возможно, это было
ошибкой сделать ставку на
ветеранов. Но также непра-
вильно и убирать их искус-
ственно. Нужно не протал-
кивать молодых спортсме-
нов в команду, а создавать
условия, чтобы они могли
бороться за место в ней.
Вове Лукашенко сейчас 29
лет. Разве можно говорить,
что он старый? Станислав
Поздняков завершил
карьеру после Олимпиады
в Пекине в 36 лет. Альдо
Монтано в свои 37 лет пре-
красно фехтует.
Отказываться от
Лукашенко, по меньшей
мере, глупо. Во-первых,
сегодня никого лучше у нас
нет. Во-вторых, фехтуя с
ним, будет расти моло-
дежь.

— Вы себе тогда ника-
кого сказочного персонажа
не определили. Валерий
Штурбабин доктор Айболит
или Бармалей?

— Скорее, второе.
Наверное, потому что я их
больше всех люблю и боль-
ше всех наказываю. И в
отличие от других, которые
оглядываются на возмож-
ные медали и дивиденды,
не боюсь этого делать.
Вероятно, поэтому они
меня и уважают.
Олимпийская чемпионка
или спортсменка, только
пришедшая в зал — для
меня не имеет никакого
значения.

— Из детского сада
наша команда уже вырос-
ла, может, пора и вам изба-
виться от главного атрибу-
та «усатого няня»?

— Мне усы идут. А дев-
чонки от меня таких жертв
не требуют (смеется). Я
по-разному выглядел. У
меня была когда-то даже
длинная шевелюра. Через
детскую комнату милиции
подстригали. А когда пол-
тора года в армии служил,
стригся налысо.
Фотографии остались.
Жена сказала: чтобы я тебя
таким не видела. Все при-
выкли к моим усам, но
если для команды нужен
будет какой-то шок,
побреюсь.

УрокиУроки
ШтурбабШтурбабиинана

ВИХОВАНЦІ  ПРОФСПІЛКОВОЇ КДЮСШ

Тренер зі своїми «золотими» вихованками (зліва-праворуч): Галина

ПУНДИК, Валерій ШТУРБАБІН, Ольга ЖОВНІР

� 23 серпня – День
Державного прапора України

23 серпня 1991 року —
після провалу путчу в Москві
— група народних депутатів
внесла синьо-жовтий україн-
ський прапор у сесійну залу
Верховної Ради. Наступного
дня Україна проголосила
незалежність.

Новий Державний пра-
пор України ухвалено
Постановою Верховної Ради
від 28 січня 1992 року. 23
серпня 2004 року офіційно
запроваджено державне
свято — День Державного
прапора України.

Нині український націо-
нальний синьо-жовтий прапор
є Державним прапором
України, офіційною емблемою
держави, символом її сувере-
нітету. Опис Державного пра-
пора зафіксовано в законо-
давчому порядку. «Державний
прапор України — стяг із двох
рівновеликих горизонтальних
смуг синього та жовтого
кольорів» — так записано в
статті 20 Конституції України.

Символами України в
новітньому їх трактуванні є
безхмарне небо або синій
колір, як символ миру, та пше-
ничні лани або жовтий колір, як
символ достатку.

З ДНЕМ 
НЕЗАЛЕЖНОСТІ!

� Кабмін затвердив про-
ект Великого Дер-
жавного Герба України.
Він включає зображення
Малого Герба у центрі,
тобто давно затвердже-
ного тризуба, по боках від
нього — фігури лева і
запорізького козака,
знизу — синьо-жовта
стрічка, а зверху — княжа
корона. 

Малий Герб виконаний у
кольорах національного пра-
пора, а решта елементів — у
жовто-червоних. Всі включені
емблеми вже відігравали у
різні періоди історії України
роль державних символів. 

Проект був прийнятий за
результатами конкурсу на кра-
щий ескіз Великого
Державного Герба України.
Кращою виявилась група спі-
вавторів: історики, художники,
графіст.  

Схвалення Кабміну ще,
не означає, що саме цей
варіант герба отримає
Україна. Тепер проект буде
направлений на розгляд
Верховної Ради — за його
ухвалення повинні проголо-
сувати дві третини депутатів. 

Озброєний козак і три-
зуб у проекті Великого Герба
— вимога Конституції.
Згідно зі ст. 20 Основного
Закону, головним елемен-
том Великого Державного
Герба України повинен бути
Знак Княжої Держави
Володимира Великого
(Малий Герб) з урахуванням
герба Війська Запорізького,
яким є зображення козака з
мушкетом. 

Южноукраїнські танцюристи — 
учасники Міжнародного 
дитячого фестивалю

Народний ансамбль народного танцю «Квіти
України» Палацу культури «Енергетик» ВП ЮУАЕС
взяв участь у 8-му Міжнародному дитячому фести-
валі, що проходив з 16 липня по 5 серпня в
Міжнародному дитячому центрі «Артек» під девізом:
«Змінимо світ на краще!».  

Щоб отримати право виступити на такому престиж-
ному дитячому форумі, що відбувся за підтримки
Кабінету Міністрів України, у переліку організаторів якого
— Всеукраїнський фонд надії та добра, Міністерство
України у справах сім’ї, молоді та спорту, Міністерство
закордонних справ і Національна комісія України у спра-
вах ЮНЕСКО, — юним танцюристам з міста атомників
довелося пройти суворий конкурсний відбір. «Квіти
України» — один із семи дитячих колективів країни, що
отримали право продемонструвати свої таланти в твор-
чій програмі 8-го дитячого фестивалю в «Артеку».

У рідне місто хлопці та дівчата повернулися з масою
вражень. Незважаючи на те, що репетиційний процес
займав більшість часу, танцювальні дарування з міста-
супутника АЕС — Южно-Українська знаходили час і сили
для участі в різноманітних заходах і змаганнях. На згадку
про «Артек» додому привезені адреси нових друзів зі
всього світу, грамоти за призові місця в спортивних зма-
ганнях, кольорові футболки з логотипом фестивалю та
словами: «Змінимо світ на краще!», цікаві сувеніри.  

Сьогодні народний колектив «Квіти України» продов-
жує репетиції. Попереду у танцюристів ще один відпові-
дальний виступ — ансамбль запрошено до участі в гала-
концерті найпрестижнішого в Україні дитячого фестива-
лю «Чорноморські ігри», який відбудеться  в День неза-
лежності — 24 серпня — у місті Скадовську.

Додатково зазначимо, що у 2009 році народний
ансамбль «Квіти України» Палацу культури і техніки
«Енергетик» Южно-Української АЕС відсвяткує своє 18-
річчя. Колектив — одноліток нашої держави, свій день
народження він відзначає в День незалежності — 24
серпня.  За майже два десятиріччя своєї історії хореог-
рафічний ансамбль з міста атомників брав участь в різ-
номанітних всеукраїнських і міжнародних конкурсах та
фестивалях. На його рахунку немало заслужених пере-
мог і призових місць. Юні танцюристи об’їздили півсвіту:
виступали в Болгарії, Угорщині, Бельгії, Франції,
Німеччині, Люксембурзі, Сполучених Штатах Америки.
Спонсором колективу всі ці роки є атомна станція. 

У репертуарі ансамблю «Квіти Україні» — народні
танці різних регіонів нашої країни, а також танці народів
світу. Займаються в ньому більш як 200 дітей. Вік учасни-
ків — від 3 до 18 років. У 1992 році колективу присвоєно
звання «зразково-показовий», у 2000-му — «народний».
Усі ці роки очолює колектив художній керівник
Заслужений працівник культури Ольга Форостенко. 


